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În contextul crizei economice este
foarte important ca guvernele sã
i n v e s t e a s c ã î n p r o i e c t e d e
infrastructurã. Cu toate acestea, pânã la
sfârºitul anului trecut rata de absorbþie
a fondurilor europene în România a fost
c e a m a i s c ã z u t ã d i n U n i u n e a
Europeanã, sesizeazã Markus Wirth,
preºedintele grupului pe infrastructurã
din cadrul Consiliului Investitorilor
Strãini (FIC).

FIC a realizat o analizã aprofundatã
pentru a identifica principalele motive
care au afectat absorbþia fondurilor
europene ºi au blocat procesul de
achiziþie publicã în România.

În prezent, absorbþia fonduri lor
europene nu depãºeºte 12-13% pe
fiecare program în parte. Suspendarea
rambursãrilor ºi corecþiile financiare au
loc în special pe fondul nerespectãrii
reglementãrilor privind achiziþi i le
publice, subliniazã Radu Kubinschi,
membru FIC ºi manager în cadrul
companiei Deloitte.

Cadrul de reglementare a
achiziþiilor publice este
instabil
Potrivit analizei realizate de FIC, cadrul

de reglementare a achiziþiilor publice
d i n R o m â n i a e s t e i n s t a b i l . A t â t
legislaþia primarã cât ºi legislaþia
secundarã au fost substanþial amendate
î n u l t i m i i a n i . C a u r m a r e , m u l t e
a u t o r i t ã þ i c o n t r a c t a n t e a u a v u t
dificultãþi în a-ºi adapta procedurile de
achiziþii modificãrilor legislative. În
opinia FIC, se impune o abordare
holisticã a procesului de modificare a
cadrului de reglementare a achiziþiilor
publice, în baza unei analize de tip cost
– beneficiu. De asemenea, ar trebui
implementaþ i niºte indicator i de
performanþã.

Mai mult decât atât, actori i din
sistemul de achiziþii publice acþioneazã
în general dupã practici neunitare. Din
acest motiv, autoritãþile contractante
pot sã primeascã rãspunsuri diferite
pentru situaþii similare.

Nu în ultimul rând, funcþionarea
dificilã a SEAP ºi lipsa unei baze de date
comune celor trei instituþii principale de
r e g l e m e n t a r e º i m o n i t o r i z a r e
( A u t o r i t a t e a N a þ i o n a l ã p e n t r u
R e g l e m e n t a r e a º i M o n i t o r i z a r e a
Achiziþiilor Publice - ANRMAP, Unitatea
pentru Coordonarea ºi Verificarea
Achiziþiilor Publice - UCVAP ºi Consiliul
Naþional de Soluþionare a Contestaþiilor
- CNSC), care sã cuprindã studii de caz,
interpretãri, face dificilã armonizarea
practicilor.

În cazul achiziþiilor publice finanþate
din instrumente structurale lucrurile se
complicã ºi mai mult. Suplimentar,
aceleaºi proceduri de achiziþie sunt
verificate ºi de autoritãþile de manage-
ment ale programelor operaþionale,
organismele intermediare etc.

Frustrarea beneficiarilor este cu atât
mai mare când se produc corecþii
financiare dupã ce proiectul a trecut cu
bine prin mai multe filtre.

Suprapunerea verificãrilor genereazã
întârzieri ºi risipã de resure, cu atât mai
mult cu cât aceste instituþii se confruntã
cu un deficit acut de personal. Rolul
tuturor actorilor implicaþi în verificare
trebuie clar delimitat ºi sunt necesare
proceduri ºi liste de verificare comune,

apreciazã reprezentanþii FIC.
De asemenea, unele prevederi legale

nu au norme de aplicare clare. De
exemplu, deºi autoritãþile contractante
trebuie sã solicite justificãri pentru
preþurile neobiºnuit de scãzute, nu
existã prevederi care sã indice cum se
va face verificarea justificãrilor oferite
de participanþii la licitaþii. ANRMAP ar
trebui sã se consulte cu autoritãþile
contractante în acest sens, iar acestea
din urmã pot apela ºi la expertiza
i n d e p e n d e n t ã î n e l a b o r a r e a
documentaþiilor de atribuire.

Birocraþia autohtonã
stimulatã de birocraþia
europeanã
Ofertanþii sunt deopotrivã afectaþi de
povara birocraticã. Documentaþia pe
care trebuie sã o depunã la fiecare
licitaþie este vastã ºi costisitoare:
traduceri, copii atestate de notari,
r e c o m a n d ã r i e t c . F I C p r o p u n e
autoritãþilor sã implementeze un sistem
naþional de certificare a operatorilor
economici, astfel încât sã nu mai fie
necesar sã depunã la fiecare licitaþie
documentaþia de calificare, ci doar
oferta tehnicã ºi financiarã.

O parte din birocraþia sistemului
românesc de achiziþii publice rezultã ºi
din dorinþa de a respecta condiþiile
i m p u s e d e U n i u n e a E u r o p e a n ã .
Cerinþele de la Bruxelles nu sunt
î n t o t d e a u n a c l a r e , n u p r e z i n t ã
suficiente detalii. De exemplu, din acest
motiv, unele instituþii româneºti au
înþeles prin creºterea transparenþei sã
cearã la nesfârºit avize ºi certificate, dar
nu au reuºit decât sã creascã birocraþia,
subliniazã domnul Kubinschi.

Teoretic, monitorizarea achiziþiilor
publice ar putea sã se realizeze ºi prin
intermediul Sistemului Electronic de
Achiziþii Publice (SEAP), însã acesta nu
are flexibilitatea de raportare necesarã.
P e d e a l t ã p a r t e , s i s t e m u l e s t e
suprasol ic i tat , având loc blocaje
temporare. Nu în ultimul rând, nu toate
autoritãþile contractante utilizeazã
SEAP, ceea ce afecteazã deopotrivã
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Absorbþia fondurilor europene este condiþionatã de corectitudinea
achiziþiilor publice

Despre Consiliul
Investitorilor Strãini (FIC)
Consiliul Investitorilor Strãini (FIC) este
asociaþia celor mai importanþi investitori
strãini din România. În prezent numãrã 123
de companii membre, ale cãror investiþii cu-
mulate reprezintã aproximativ 35 miliarde
de euro, adicã aproape douã treimi din
totalul investiþiilor strãine directe realizate
în România din 1990 pânã în prezent.

De ce investiþiile strãine
ocolesc România

Volumul redus al investiþiilor strãine în
România se datoreazã în primul rând
situaþiei economice nefavorabile din Europa,
care afecteazã toate statele. Cu toate
acestea, România trebuie sã se pregãteascã
pentru a asigura condiþii atractive pentru
i nv es t i tor i , i nc l u zând º i d ezv ol tar ea
infrastructurii de transport, fãrã de care nu
sunt posibile, de exemplu, investiþiile în
unitãþi de producþie. „Sunt cazuri în care
companiile din indusria auto au preferat alte
þãri în detrimentul României pe fondul
infrastructuri i subdezvoltate a þãri i” ,
subliniazã Markus Wirth, preºedintele
grupului pe infrastructurã din cadrul FIC.

Radu Kubinschi, membru FIC ºi manager în cadrul companiei Deloitte.



funcþia de monitorizare.
În opinia FIC, platforma SEAP ar trebui

s ã f i e c o o r d o n a t ã d e p r i n c i p a l a
i n s t i t u þ i e r e s p o n s a b i l ã d e b u n a
funcþionare a sistemului de achiziþii
publice, respectiv ANRMAP.

În prezent, SEAP este administrat de
Centrul Naþional de Management al
Societãþii Informaþionale (CNSMI).

Trebuie încurajatã
competiþia

La momentul de faþã existã un nivel
redus de proact iv i tate la nivelu l
a u tor i tã þ i l or d e r eg l ementa r e î n
depistarea cartelurilor ºi practicilor
anti-concurenþiale în procedurile de
achiziþii publice. Abordarea este mai
degrabã pasivã, ca rãspuns la sesizãri.

P r i n u r m a r e , e s t e n e c e s a r u n
mecanism de cooperare între Consiliul
Concurenþei, ANRMAP, UCVAP, CNSC,
Registrul Comerþului, Agenþia Naþionalã
de Integritate.

În viziunea FIC, principalele cauze care
afecteazã nivelul ºi calitatea competiþiei
în sistemul achiziþiilor publice sunt:
numãrul scãzut de ofertanþi , rata
ridicatã de anulãri ºi descalificãri, poveri
birocratice semnificative, discrepanþe
mari între estimãrile bugetare ºi preþul
o f e r t e l o r , î n t â r z i e r i f r e c v e n t e º i
semnificative ale procedurilor, lipsa
încrederii în procesele de achiziþie
publicã.

Numãr ridicat de contestaþii

În ciuda mãsurilor legislative luate,
n u m ã r u l c o n t e s t a þ i i l o r e s t e î n
continuare ridicat. Acestea vizeazã atât
calitatea documentaþiilor de atribuire,
câ t º i cor ect i tu d i nea d eci z i e i d e
încredinþare. „Contestaþiile au devenit
mai degrabã regula, nu excepþia”,
afirmã domnul Kubinschi.

Deºi volumul contestaþiilor abuzive
este semnificativ, tendinþa este totuºi
de scãdere.

Reprezentanþi i FIC considerã cã
tendinþele ºi natura contestaþiilor ar
trebui sã fie analizate profund de CNSC,
în timp ce ANRMAP sã se concentreze
p e c o n s i l i e r e a a u t o r i t ã þ i l o r
contractante, având în vedere numãrul
mare de contestaþi i vizând docu-
mentaþiile de atribuire.

În paralel, pentru a creºte încrederea
în membrii comisiilor de evaluare, ar
putea fi angajaþi experþi independenþi,
cu reputaþie în domeniul achiziþiilor
publice.

Conflictele de interese sunt
greu de prevenit

Deocamdatã, mecanismul de prevenþie
a conflictelor de interese în achiziþiile
publice este destul de limitat, iar
principalii actori din sistem nu îºi
coordoneazã activitatea pentru a
detecta conflictul de interese. Sarcina
vegherii asupra conflictelor de interese
ar putea sã revinã UCVAP.

În prezent, existã o mare diversitate
de documente de atribuire, grile de
evaluare, precum ºi criterii de calificare
(uneori discriminatorii sau restrictive),
pentru achiziþii similare. Cadrul de
reglementare solicitã operatorilor
economici sã declare cã nu se aflã în
conflicte de interese, deºi compoziþia
c o m i s i i l o r d e e v a l u a r e e s t e
confidenþialã.

Personal deficitar în
departamentele de achiziþii

Conform estimãrilor FIC, aproximativ
50% din departamentele de achiziþii
p u b l i c e d i n c a d r u l a u t o r i t ã þ i l o r
contractante nu au un nivel adecvat de
p e r s o n a l . D e a s e m e n e a , e s t e
necorespunzãtor nivelul de competenþe
strategice ºi economice ºi de cunoºtinþe
despre concurenþã ºi piaþã. Problema

este adesea agravatã de procesele
interne birocratice.

Prin urmare, este necesar ca ANRMAP
sã deruleze mai multe cursuri de
s p e c i a l i z a r e c u p e r s o n a l u l d i n
administraþia publicã. Pe lângã acestea,
este nevoie de sprijin metodologic
pentru autoritãþi, în sensul definirii
grilelor de evaluare, a criteriilor de
calificare ºi elaborarea caietelor de
s a r c i n i / s p e c i f i c a þ i i l o r t e h n i c e .
Autoritãþile ar trebui sã apeleze la
experþi independenþi atât pentru
e l a b o r a r e a d o c u m e n t a þ i i l o r d e
atribuire, cât ºi în cadrul comisiilor de
evaluare, mai susþin reprezentanþii FIC.

Autoritãþile contractante
omit sã indexeze preþurile

În opinia FIC, existã un nivel scãzut de
m a t u r i t a t e î n c e e a c e p r i v e º t e
mecanismele de indexare a preþurilor.
Autoritãþile contractante nu indexeazã
preþurile contractuale nici mãcar la
contractele pe termen lung. Este
oportunã înfiinþarea unui sistem de
indexare, coordonat de ANRMAP ºi
s p r i j i n i t d e s t a t i s t i c i l e I N S , c u
consultarea furnizorilor.

FIC recomandã introducerea în cadrul
de reglementare a achiziþiilor publice a
u n o r p r e v e d e r i e x p r e s e v i z â n d
obligativitatea indexãrii preþurilor
pentru contractele a cãror imple-
mentare depãºeºte un an.
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Markus Wirth, preºedintele grupului pe infrastructurã din cadrul Consiliului

Investitorilor Strãini (FIC).

Sectorul construcþiilor din România se
confruntã cu numeroase provocãri în 2013. Laurenþiu
Plosceanu, preºedintele Asociaþiei Române a
Antreprenorilor de Construcþii (ARACO), apreciazã cã
premisele începutului de an nu indicã ieºirea din
recesiune, dupã ce 2012 a reprezentat un eºec din

perspectiva stopãri i decl inului în sectorul de
construcþii.

Investiþiile publice, completate de proiecte prin
parteneriat public-privat sunt absolut necesare în
2013. În opinia constructorilor, Guvernul ar trebui sã
prioritizeze investiþiile în infrastructura rutierã, de cale

feratã, de mediu, edilitarã, în energie clasicã ºi „verde”,
în domeniul sãnãtãþii, construcþiilor de locuinþe noi ºi
reabilitãrii energetice a clãdiilor vechi ºi noi.

Deºi 2012 a fost un an electoral (în general în anii
electorali cresc investiþiile publice), producþia în
construcþii a stagnat la o valoare similarã anului prece-

Constructorii acuzã lipsa de predictibilitate a investiþiilor publice
Banii neîncasaþi de constructori de la autoritãþile centrale ºi locale însumeazã circa 1,8
miliarde de euro
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dent, respectiv 9,3 miliarde de euro. Chiar dacã în
semestrul I din 2012 s-a înregistrat o evoluþie bunã
pentru construcþii, creºterea s-a comprimat în al doilea
semestru, precizeazã domnul Plosceanu.

2012 a fost un an eºuat ºi din perspectiva absenþei
proiectelor în parteneriat public-privat. Aceasta în
contextul în care investiþiile strãine au coborât la un
nivel de avarie, de la 8 miliarde de euro acum 4-5 ani,
la circa un miliard de euro. „Simþim în continuare o
mare indecizie din partea Guvernului pentru
aprobarea de proiecte în PPP, deºi sunt bani
disponibili în Europa, zona Orientalã ºi China”,
subliniazã domnul Plosceanu.

Proiectul bugetului de stat pe 2013 nu doar cã a
apãrut cu luni de întârziere, dar niciun minister nu a
fãcut public ce investiþii va finanþa în 2013, ce sume
sunt alocate ºi în ce orizont de timp. Din acest motiv,
investiþiile în 2013 sunt blocate, iar constructorii nu au
repere pentru a-ºi planifica activitatea.

În contextul actual ar fi oportunã o rectificare
bugetarã la mijlocul anului, cu accent pe investiþii. „Un
b u g e t c a r e n u i a î n c a l c u l i n v e s t i þ i i p u b l i c e
semnificative în România nu va putea sã scoatã þara
din colapsul economic”, argumenteazã preºedintele
ARACO.

Riscãm sã pierdem forþa de muncã din
construcþii

Impulsionate de activitatea din prima jumãtate a
anului 2012, companiile de construcþii ºi-au majorat
numãrul de angajaþi cu aproape 10%, faþã de 2011, la
peste 340.000. „Acest personal este excedentar acum
deoarece nu existã finanþare pentru proiectele
î ncep u te . M a i mu l t d ecâ t a tâ t , s u nt cr ea nþe
semnificative neachitate de ani întregi”, atrage atenþia
preºedintele ARACO.

Din acest motiv, companii le din sectorul de
construcþii iau în calcul sã trimitã anul acesta acasã

aproape 30-35% din personal. „Un nou eºec în 2013 nu
va genera numai un ºomaj pronunþat în acest sector,
dar va afecta pe termen lung competitivitatea
societãþilor din construcþii ºi capacitatea acestora de a
se implica în proiectele finanþate din fonduri
structurale în perioada 2014-2020”, mai afirmã
preºedintele ARACO.

În perspectiva anului 2014, un risc pentru sectorul
de profil este iminenta deschidere a pieþei muncii
pentru lucrãtorii est-europeni în state precum
Germania, Franþa ºi Marea Britanie. ARACO a propus
partenerilor germani o formulã prin care muncitorii
români sã lucreze în Germania prin intermediul unor
companii subcontractante sau al partenerilor sociali
din þarã.

Statul are datorii de 1,8 miliarde de
euro cãtre antreprenori

C u t o a t e c ã G u v e r n u l º i - a a s u m a t î n 2 0 1 2
rãspunderea pentru plata creanþelor, efectele nu s-au
resimþit. Conform estimãrilor ARACO, banii neîncasaþi
de constructori de la autoritãþile centrale ºi locale
însumeazã circa 1,8 miliarde de euro. La aceastã sumã
se adaugã valoarea construcþiilor realizate dar
nefacturate, pentru evitarea plãþii anticipate a TVA la
facturare. „Pe fondul întârzierilor majore în plata
creanþelor ºi blocãrii fondurilor europene, în 2012 am
avut o epidemie de insolvenþe”, atrage atenþia domnul
Plosceanu.

ARACO solicitã Guvernului sã îºi asume un program
de platã a creanþelor, cu termene estimate. Acest lucru
ar permite antreprenorilor sã îºi sconteze eventualele
creanþe în sistemul bancar.

De asemenea, este necesarã implementarea de
urgenþã a Directivei europene privind combaterea
plãþilor întârziate. Prin aceasta, autoritãþile achizitoare
ar fi obligate sã îºi plãteascã la timp datoriile, iar în caz
contrar sã suporte penalitãþi.

Anul trecut, Guvernul a acceptat plata TVA la
î n c a s a r e , n u f a c t u r a r e , î n s ã d o a r î n c a z u l
întreprinderilor mici ºi mijlocii. Mãsura a generat
efecte neaºteptate: firmele mici nu mai pot lucra
pentru companiile mari deoarece acestea din urmã
plãtesc în continuare TVA la facturare. Soluþia optimã
ar fi ca plata TVA la încasare sã fie valabilã pentru toate
companiile, este de pãrere reprezentantul ARACO.

Calitate scãzutã la preþul cel mai scãzut
În opinia preºedintelui ARACO, pe piaþã nu existã în

prezent o competiþie realã: „De câþiva ani avem o
alocare politicã a proiectelor în funcþie de interesele
unor unitãþi achizitoare. Caietul de sarcini permite
a c e s t o r a s ã - º i p r e s e l e c t e z e p s e u d o - l e g a l
antreprenorul cu care vor lucra”. Autoritatea Naþionalã
pentru Reglementarea ºi Monitorizarea Achiziþiilor
Publice (ANRMAP) s-a angajat sã standardizeze
caietele de sarcini pe tipuri de lucrãri, dar acest lucru
n u s - a î n t â m p l a t . D e a l t f e l , p a r t a j a r e a
responsabilitãþilor între unitãþile achizitoare ºi
prestatorii de servicii nu este corect fãcutã în legislaþia
româneascã. În multe state din Europa se folosesc
condiþiile contractuale FIDIC galben ºi FIDIC roºu.
Ocolirea acestor sisteme în România descurajeazã
investiþiile private, iar în cazul investiþiilor publice,
creºte riscul intentãrii unor procese autoritãþilor
române de cãtre antreprenori, mai ales cei strãini.

Deºi anul trecut a fost modificatã Ordonanþa 34
privind achiziþiile publice, aceste schimbãri au vizat
îndeosebi relaþia dintre ANRMAP ºi Consiliul Naþional
de Soluþionare a Contestaþiilor, o serie de probleme
rãmânând fãrã rezolvare: criteriile de acordare a
lucrãrilor, conflictul de interese între cei care
întocmesc oferte ºi beneficiari, susþinerea de cãtre
terþi în licitaþii etc.

Practica unitãþilor achizitoare de acordare a
contractelor de lucrãri pe criteriul „preþul cel mai
scãzut” încurajeazã apariþia preþurilor de „dumping”.
De multe ori, se foloseºte acest artificiu pentru a
preselecta un anumit antreprenor, urmând ca preþul
sã fie majorat prin acte adiþionale. Nu în ultimul rând,
la preþuri mici ºi calitatea lucrãrilor este compromisã,
de unde ºi costuri suplimentare pentru reparaþii ºi
conservare.

În direcþia asigurãrii calitãþii în construcþii, ARACO a
iniþiat încã de acum trei ani un proiect pentru
cert i f icarea capacitãþ i i tehnice a f i rmelor de
construcþii, însã mãsura nu s-a bucurat de susþinere
politicã.

La mijlocul anului curent, ARACO îºi propune sã
lanseze un cod etic pentru sectorul de construcþii din
România.

Laurenþiu Plosceanu, preºedintele Asociaþiei Române a Antreprenorilor de Construcþii (ARACO).

Tendinþe
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